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کاهش تلفات حوادث رانندگی
 در سال گذشته

سازمان پزشکی قانونی اعلام کرد: در سال ۱۳۹۸،  �
۱۶ هزار و ۹۴۷ نفر در حوادث رانندگی ترافیکی کشته 
شــده اند که این تعداد نسبت به ســال قبل از آن، ۱.۴ 
درصد کاهش یافته اســت. بر اساس گزارش سازمان 
پزشــکی قانونی، بیشترین کشته های حوادث رانندگی 
مربوط به شــهریورماه با هزار و ۷۹۷ نفر و کمترین آن 
مربوط به اســفندماه با یک هزار و ۴۸ نفر بوده است. 
همچنین روز ۱۷ شــهریور با ۸۹ کشــته، ۲۵ تیر و ۱۷ 
مرداد با ۸۱ کشته و ۱۳ خرداد با ۸۰ کشته پرتلفات ترین 
روزهای سال ۹۸ بوده است. در این گزارش با تأکید بر 
اینکه بیشترین تلفات مربوط به مسیرهای برون شهری 
است، آمده اســت: ۶۶ درصد کشــته های تصادفات 
مربــوط به جاده هــای برون شــهری، ۲۴.۷ درصد در 
راه هــای درون شــهری، ۷.۳ درصــد در جاده هــای 
روســتایی و محــل تصــادف نیم درصــد در راه های 
اختصاصی و ۱.۴ درصد در ســایر راه ها بوده است. بر 
اســاس این گزارش، در سال گذشته استان های فارس 
با هزار و ۲۶۹ نفر، تهران با هزار و ۲۴۱ نفر و خراســان 
رضوی با هزار و ۱۳۲ نفر بیشــترین و استان های ایلام 
با ۱۶۳ نفــر، کهگیلویه وبویراحمد با ۲۰۶ نفر و اردبیل 
با ۲۰۹ نفر کمترین تعداد کشــته های ناشی از حوادث 
رانندگی را داشــته اند. همچنین بیشــترین افزایش در 
مرگ های ناشی از حوادث رانندگی در سال ۹۸ نسبت 
به سال قبل از آن در استان های بوشهر با ۳۷.۳ درصد 
و یزد بــا  ۳۲.۵ درصد و بیشــترین کاهش مربوط به 
اســتان های کردســتان با ۱۶.۱- درصد و گیلان با ۱۶- 
درصد  بوده اســت. این بررســی ها نشان می دهد که 
۷۸.۲ درصد از کشته های ناشی از حوادث رانندگی در 
ســال ۹۸ مرد با ۱۳ هزار و ۲۵۶ کشــته و ۲۱.۸ درصد 
زن با سه هزار و ۶۹۱ کشته بوده اند. همچنین در افراد 
۱۸ ســال به بالا، ۷۲.۱ درصد متأهــل و ۲۶.۷ درصد 
مجرد بوده و وضعیت تأهل ۱.۲ درصد آنها نامشخص 
بوده اســت. در زمان وقوع تصــادف، ۴۳.۳ درصد از 
افراد راننده وســیله نقلیه، ۲۰.۸ درصــد عابر پیاده و 
۳۵ درصد سرنشــین یا ترک وســیله نقلیه بوده اند. از 
مجمــوع تلفات رانندگی ســال ۹۸، ۲۰.۸ درصد عابر 
پیــاده و ۱۹.۴ درصد موتورسیکلت ســوار بوده اند. از 
لحاظ ســنی، ۷.۴ درصد افراد فوت شــده در حوادث 
رانندگی سال گذشته ۱۰ سال و کمتر، ۵.۶ درصد ۱۱ تا 
۱۷ ســال، ۲۳.۵ درصد ۱۸ تا ۲۹ سال، ۳۱.۹ درصد ۳۰ 
تا ۴۰ سال و ۳۱.۵ درصد کشته های تصادفات ۵۰ سال 

به بالا داشته اند.  

خبر

حق شهروندی برای بی خانمان ها

روز گذشــته یادداشــتی در روزنامه «شــرق»  �
منتشر شد که در آن یک وکیل محترم دادگستری 
به «معضل معتــادان متجاهر» پرداخته و با نقد 
عملکرد دستگاه های اجرائی، پیشنهادهایی برای 
اصلاح ارائه کرده اســت. این متــن گرچه ظاهرا 
منتقد شــرایط کنونی اســت، امــا آن را می توان 
نماینــده رویکرد غالب نهادهای سیاســت گذار و 
اجرائی در کشور به مسئله بی خانمان های معتاد 
دانست؛ نگرشــی که برای آراسته کردن «سیمای 
شهری» و «امنیت»، خواهان یکسره شدن تکلیف 
این ســاکنان مزاحم شهر اســت. بی خانمان های 
معتــاد را شــر مطلــق و عامل ناامنی، ســرقت، 
بیماری و تجــاوز می پندارد و بــرای رفع نگرانی 
شــهروندان، ســاماندهی یــا به عبــارت دقیق تر 
«جمــع آوری» و پاک ســازی را تجویــز می کنــد. 
درواقع با بی خانمان ها به عنوان بخشی از مبلمان 
شــهری برخورد شــده و تأثیر آنها بر منظر شــهر 
اســت که در کانون توجه قرار می گیرد؛ آنچه این 
رویکرد از اســاس نادیده می گیرد، بی خانمان به 

 مثابه یک انسان یا شهروند است.
حذف فرودستان از شــهر یکی از مؤلفه های 
اصلی سیاســت نئولیبرال در اداره شهرهاست. 
پاک کــردن هرآنچــه مانــع از جذب ســرمایه و 
تهدیــدی برای رونق شــهر به نظر برســد برای 
اداره کنندگان شهر از نان شب هم واجب تر است. 
دامن زدن به هــراس عمومــی از بی خانمان ها 
و برســاخت رســانه ای اهریمن پندارانــه از آنها 
در همراهــی افــکار عمومــی با این سیاســت 
بی تأثیر نبوده اســت. اما کســانی که از نزدیک با 
بی خانمان های معتاد سروکار داشته اند می دانند 
گرچه برخی از بی خانمان ها برای تأمین مواد به 
جرائمی مانند خرده دزدی هم دســت می زنند، 
اما واقعیــت زندگی آنها با ایــن تصویر هولناک 

  رسانه ای متفاوت است.
یک واقعیت را باید پذیرفت؛ احتمال بازگشــت 
موفق به شــرایط پیش از اعتیاد به ســبب موانع 
بســیاری که در برابر یک بی خانمــان معتاد قرار 
دارد چندان بالا نیســت. بودجــه و انرژی فراوانی 
باید صرف شود تا یک معتاد بی خانمان بتواند به 
خانواده اش بازگردد، شغل مناسبی بیابد و به روال 

متعارف زندگی بازگردد. 
نتیجــه ایــن اســت کــه بخــش زیــادی از 
بی خانمان هــای معتاد فعــلا در همین وضعیت 
باقــی خواهند ماند. در این شــرایط، دســتگیری، 
حبــس، آزادی و بازگشــت بــه پاتــوق مصرف، 
چرخــه ای تکرارشــونده خواهــد بــود که نقش 
چندانــی در درمان و پذیــرش اجتماعی این افراد 
ندارد. اگر ناکارآمــدی رویه های کنونی را بپذیریم 
و قــرار بر تغییــر این وضعیت باشــد، دو انتخاب 
در برابــر ما قرار خواهد داشــت: ۱) اصلاح قانون 
مبارزه با مواد مخدر برای افزایش مدت نگهداری 
معتادان در کمپ های اجباری یا ۲) تفسیر موسع 

از قانون فعلی و جرم زدایی کامل از اعتیاد.
افزایــش مــدت نگهــداری امــروز مدافعان 
بســیاری در دســتگاه های اجرائی دارد. بر اساس 
این رویکرد، با بالابردن ظرفیت کمپ های اجباری 
و طولانی کــردن مدت زمــان حبس می تــوان با 
«جمــع آوری» هرچه بیشــتر بی خانمان ها چهره 
شــهر را به  طور کامل «پاک » کرد؛ رویکردی که به  
طور مشــخص یک گام به عقب در اصلاح قوانین 
مبارزه با مواد مخدر محســوب می شود. تغییرات 
قانونی که در دو دهه اخیــر معتاد را از مجرم به 
بیمار تغییر داد و اخیــرا با کاهش مجازات حمل 
مواد مخدر گام دیگری رو به  جلو گذاشــت. امروز 
می توان با درس از گذشته به جای افزایش مجازات 
و تقویــت رویه هــای انضباطی، ایــن روند مثبت 
اصلاح قوانین را یک گام جلوتــر برده و اقدامات 
تنبیهــی و نگهــداری اجباری را به  طــور کامل از 
را  به عبارت دیگــر، بی خانمان ها  برداشــت.  میان 
به عنوان بخشــی از ساکنان شــهر پذیرفت و توان 
همه ســازمان ها و نهادهای عمومی و مردمی را 
برای فراهم کردن شرایط اســکان و ارائه خدمات 

اجتماعی به آنها هدایت کرد.
آیا پذیــرش این رویکرد جدید به افزایش جرم، 
ناامنــی و تضییع حقوق ســایر شــهروندان منجر 
خواهد شــد؟ این پرسش مهمی اســت، اما باید 
توجه داشــت تهــران اولین نقطه در کــره زمین 
نیســت که با پدیده بی خانمانی و بی خانمان های 

معتاد مواجه می شود.
 تجربه های موفق بســیاری از کشــورها نشان 
می دهــد طیف متنوعــی از اقدامــات و برنامه ها 
برای اســکان داوطلبانه، تغذیه، درمان و افزایش 
پذیــرش اجتماعی این گــروه قابل اجراســت که 
بســیاری از تبعات منفی حضور آنها را در خیابان 

خواهد کاست.
 طبعا پی گرفتن این مســیر آســان نیســت، اما 
به جــای رویکردهایی که صرفا بــر حذف و طرد 
مبتنی هســتند می توان شــیوه هایی را دنبال کرد 
که شــهر را برای پذیرش طردشده ترین گروه ها نیز 
آماده می کنــد. پذیرش حضــور بی خانمان ها در 
شــهر فقط یک رویکرد اخلاقی بــه یک جمعیت 
طردشــده نیست، تمرین دموکراسی است. شهری 
که مردمانش بر ســر حذف یک گروه فرودســت 
و غالبا بدون آزار، متحد و هم صدا هســتند، بستر 

مناسبی برای رشد مدارا و تنوع نیست. 

دریچه
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شرق: ســخنگوی وزارت بهداشت از شناسایی هزارو 
۵۲۹ مورد جدید ابتلا به کرونا در کشور در ۲۴ ساعت 
گذشــته خبر داد و گفت: از میان ۱۰۶ هزارو ۲۲۰ مورد 
ابتــلای قطعی این بیماری در کشــور، خوشــبختانه 
تاکنــون ۸۵۰۶۴ نفر بهبود یافته و ترخیص شــده اند. 
دکتر کیانوش جهانپور در تشریح آخرین وضعیت بروز 
و مرگ ومیر ناشی از کروناویروس جدید در کشور گفت: 
از دیــروز تا امروز ۲۰ اردیبهشــت ۱۳۹۹ و بر اســاس 
معیارهای قطعی تشخیصی هزارو ۵۲۹ بیمار جدید 
مبتلا به کووید۱۹ در کشــور شناسایی شد. وی افزود: 
مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به ۱۰۶ هزارو۲۲۰ 
نفر رســید. جهانپور همچنین گفت: متأسفانه در ۲۴ 
ســاعت گذشــته، ۴۸ بیمار کووید۱۹ جــان خود را از 
دست دادند. به این ترتیب مجموع جان باختگان این 
بیماری به شــش هزار و ۵۸۹ نفر رســید. سخنگوی 
وزارت بهداشت افزود: خوشبختانه تاکنون ۸۵ هزارو 
۶۴ نفر از بیماران، بهبود یافته و ترخیص شده اند. وی 
افــزود: دو هزارو ۶۹۶ نفر از بیماران مبتلا به کووید۱۹ 
در وضعیت شــدید این بیماری تحــت مراقبت قرار 
دارند. ســخنگوی وزارت بهداشــت گفــت: تا کنون 
۵۷۳ هــزار و ۲۲۰ آزمایــش تشــخیص کووید۱۹ در 
کشور انجام شده است. وی گفت: برخلاف هفته های 
گذشته، اکنون شــاهد روند صعودی تعداد «مبتلایان 
سرپایی» شناسایی شــده و کاهش «بستری» ناشی از 
این بیماری در کشــور (البته به جز استان خوزستان)، 
هســتیم. به طوری کــه حداکثــر، ۲۵ درصــد موارد 
شناسایی شــده از موارد ارجاعی به بیمارســتان ها و 
بســتری بیمارستانی اســت و مابقی موارد سرپایی و 
مواردی هســتند که با گسترش بیماریابی و بیماریابی 
زودهنــگام، شناســایی شــده اند. ســخنگوی وزارت 
بهداشت با بیان اینکه موارد بستری ناشی از کووید۱۹ 
عموما متوجه استان خوزستان است، گفت: امیدواریم 
با مراعات بهداشــت فردی و اجتماعی روند کاهشی 
در این اســتان را هم در روزهای آینده شــاهد باشیم. 
معاون کل وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
گفــت: در چند هفته گذشــته روند تعــداد بیماران 
بســتری، مراجعه کنندگان، بســتری در آی ســی یو و 
تعداد مرگ ومیر ناشــی از کرونا نزولی است اما هنوز 
آمــار ما در تهــران می تواند قابل توجه باشــد. ایرج 
حریرچی روز شــنبه در نشست خبری ویدئوکنفرانس 
که از وزارت بهداشــت برگزار شد، افزود: هنوز درباره 
تهران نگرانی ها وجود دارد. پیش بینی ما این است که 
رونــد نزولی ابتلا به کرونا در کشــور در یک تا دو ماه 
آینده ادامه خواهد داشــت، اما موارد افزایش نسبی 
در برخی اســتان های کشور مشاهده می شود که آمار 
کل کشــور را تحت تأثیر قرار نخواهد داد. وقتی روند 
نزولی است و تعداد ابتلا در میلیون نفر به چندین نفر 

می رســد، نوسان جزئی بخشی از کار است. اگر اتفاق 
غیرمترقبه ای نیفتد در چند هفتــه آینده انتظار موج 
شدید بیماری ناشی از ویروس کرونا نداریم. وی ادامه 
داد: باید به دوگانه ســلامت و معیشــت مردم توجه 
کنیم. یعنی تندروی از هر دو طرف مطلوب نیست. اگر 
بگوییم سلامت مهم نیست و بازگشایی ها به حداکثر 
ممکن برسد، امکان پذیر نیست و از طرفی هم بگوییم 
فقط باید به ســلامت توجه کرد و مشکلات اقتصادی 
وجود داشــته باشــد، مطلوب نیســت. البته تا پاییز 
ممکن است اتفاقات دیگری بیفتد. وی ادامه داد: اکثر 
درمان های لازم، نیاز به حضور فیزیکی و معاینه دارد 
و در جلسه ستاد کرونا استان تهران هم در این زمینه 
بحث شــد. در اکثر بیمارستان ها درحال حاضر شرایط 
عادی حکم فرماســت و بســیاری از بخش ها یا بیمار 
کرونایی ندارند یا جداسازی شده است. باید با سرعت 
بیشــتر آماده شویم تا مردم به مراکز درمانی مراجعه 
کننــد. ۹۰ درصد ظرفیت بیمارســتانی ما در تهران و 
شــهرهای بزرگ دیگر آماده خدمت رســانی به مردم 
هستند. معاون کل وزارت بهداشت در پاسخ به سؤالی 
درباره راه اندازی تورهای مســافرتی در شرایط شیوع 
کرونا اظهار کرد: هنوز مجوز بازگشایی به هتل ها داده 
نشــده و به راه اندازی تورهای مسافرتی هم مجوزی 
داده نشــده است. ۸۰ تا ۹۰ درصد موارد ابتلا به کرونا 
بی علامت اســت. ســنجش تب در کسی که علامت 
ندارد هم هیچ ارزشــی ندارد. صنعت گردشــگری از 
نظر اشتغال بسیار مهم است اما تصمیم گیری درباره 
آن باید در ســتاد مقابله با کرونا انجام شود. خارج از 
مجوزها نیز هرگونه اقدامی غیرقانونی است. معاون 
وزیر بهداشت در پاسخ به ســؤالی درباره وسواس و 
تــرس از کرونا گفت: ترس در مردم نســبت به کرونا 
کمی زیاد شــده اســت. تــرس و آگاهــی از کرونا تا 
حدودی مفید اســت اما اینکه باعث وســواس شود، 
مناسب نیست. مواردی از گزارش اختلاف خانوادگی 
داشــتیم که یکی، دو نفر حساســیت بیشتری دارند و 
درگیری ها و اختلاف هایی در خانواده ها در این زمینه 
رخ می دهــد. حریرچی گفت: شهرســتان هایی که از 
نظر شــیوع کرونا سفید هستند، در دوره های پنج روزه 
بررسی می شوند. اگر جایی اعلام شود که سفید است، 
اگر اتفاق غیرمترقبه ای نیفتــد تا دو هفته اعتبار دارد 
و بعد ارزیابی می شــود. وی ادامه داد: نسبت به چند 
هفته گذشته، روند نزولی ۶۰ تا ۷۰ درصدی در بستری 
و فوت داشتیم. اگر در این روند نزولی، جایی دو درصد 
هم بالا برود، روند آن صعودی است. یعنی اگر جایی 
صد بستری روزانه داشته باشد، وقتی به ۳۰ می رسد 
و بعد به ۳۲ می رسد به معنی صعودی شدن است. 
البته این صعودها بر اساس تجربه، کم قوت هستند و 

دامنه آنها کم است.

محمد باقــرزاده: حادثه ای مخوف که ســال ها درباره 
احتمال ویرانگری بی سابقه اش هشــدار داده می شود، 
اواخــر هفته پیش و در شــب جمعه بخشــی از توان 
مرگ بــار خــود را بــه رخ ســاکنان تهران کشــاند. این 
زمین لرزه ۵٫۱ریشتری اگرچه آن زلزله خطرناک و ویرانگر 
نبود ه اســت؛ اما به خوبی اهمیت آمادگی برای مقابله 
بــا این زلزله را بار دیگر هشــدار داد. از آخرین زمین لرزه 
بــزرگ تهران ۱۹۰ ســال می گذرد و این در حالی اســت 
که به طور متوســط هر ۱۵۸ سال یکی از گسل های این 
منطقه طغیــان کرده و زمین را لرزانده و همین اعداد از 
رویداد مخوف قریب الوقوع حکایت دارد. کارشناســان 
تخمین می زنند که این زمین لــرزه جان حدود یک ونیم 
میلیــون تهرانی را خواهد گرفت که ۲۰ درصد این مرگ 
دسته جمعی در دو ساعت اول خواهد بود و پس از آن 
خفگی بر اثر گردوخاک، فشار به قفسه سینه، کمبود آب 
بدن، گندخونی و... تا ســه روز صد هزار جســد زیر آوار 
تهــران به جای می گــذارد. گاز، بــرق، آب و تلفن قطع 
می شود، دسترســی به بافت فرسوده و کوچه های تنگ 
مناطق جنوبی و مرکزی وجود نخواهد داشــت ؛ اما این 
روایت های ترســناک و دلهره آور بیــش از هر چیز لزوم 
آمادگی در برابر زلزله قریب الوقوع را هشدار می دهد که 
یک بخش آن و به گفته مسئولان حوزه شهری، سامانه 
هشــدار پیش هنگام یا هشــدار صوتی زلزله اســت که 
می تــوان چند تا چندده ثانیه پیش از وقوع، درباره زلزله 
هشدار داد؛ زمانی طلایی که می تواند خسارات جانی را 
تا حد بالایی کاهش دهد. پیش از این رئیس شورای شهر 
تهران، رئیس ســازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر 
تهران و چندین مسئول دیگر از راه اندازی این سامانه در 

تهران خبر دادند که البته تاکنون محقق نشده است.
  سامانه هشدار پیش هنگام زلزله چه کارکردی دارد؟

سامانه هشدار پیش هنگام زمین لرزه، سامانه ای برای 
اطلاع رســانی ســریع زمین لرزه های بزرگ قریب الوقوع 
اســت کــه در حال حاضر تنهــا فنــاوری دارای قابلیت  
پیش بینی زمین لرزه در لحظاتی پیش از وقوع آن است. 
دســت کم حدود یک دهه اســت که مسئولان از تلاش 
بــرای ایجاد چنین ســامانه ای در تهران خبر می دهند و 
گام هایی هم برداشــته شــد؛ اما هنوز به مرحله عمل 
نرسیده است. «مهدی زارع»، استاد پژوهشگاه بین المللی 
زلزله شناســی، درباره این ســامانه و نحوه عملکردش 
به «شــرق» می گوید: «سامانه هشدار پیش هنگام زلزله 
معمــولا دو حالت محلی و ناحیه ای دارد. هشــدار در 
محل مانند اســتفاده از این ســامانه برای قطار در حال 
حرکت یا مثلا ایستگاه گاز. با حدود ۲۰ لرزه نگار می توان 

هشــدار ناحیه ای درســت کرد که اگر زلزله ای در بیرون 
تهران رخ دهد، این هشدار را دست کم برای بخش های 
حساس یا مدیریتی فرســتاد». او درباره وضعیت تهران 
در این زمینه می گوید: «حدود ۱۰ ســال اســت که طرح 
سامانه هشــدار پیش هنگام زلزله در شــهردار تهران و 
سازمان پیشــگیری و مدیریت بحران دنبال شده است؛ 
مدتــی این طرح را بــا ژاپنی ها دنبــال می کردند و الان 
طراحــی اش را متخصصان داخلی انجــام دادند». این 
اســتاد زلزله شناســی درباره وضعیت کنونی این طرح 
و ســامانه هشــدار در تهران هم می گوید: «برقراری این 
سامانه فقط با خرید لرزه نگار محقق نمی شود؛ لرزه نگار 
عضو مهمی از این ســامانه اســت؛ اما باید سیســتمی 
طراحی شــود که شــامل مرکــز پــردازش داده، مرکز 
تشــخیص هشدار، اعلام هشــدار و... باشد که با هم در 
ارتباط باشند. به نظر می آید یک کندی عجیبی در جریان 
بــوده که این ســامانه پیش هنگام تاکنــون برای تهران 
محقق نشده اســت». زارع دلیل این روند کند را هم در 
چند مورد می داند: «در کنار ضعف مدیریتی، بخشــی از 
این کندی به نوع نگاه برخی مدیران برمی گردد که چنین 
کارهایی را فانتزی می داننــد و می گویند برای مقابله با 
زلزله باید کارهای بهســازی انجام شــود. در هر صورت 
زیرساخت این ســامانه در حال حاضر فراهم شده و نیاز 
به یک اراده جــدی و برنامه دقیق اجرائی دارد. این کار 
نیاز به مدیرانــی دارد که باور بــه کارهای تخصصی و 
افراد متخصص داشــته باشند. الان در کشورهایی مانند 
رومانی و مولداوی چنین ســامانه ای ایجاد شده؛ اما در 
ایران که سال ها پیش  از  این کشورها، سامانه زلزله نگاری 
و شــتاب نگاری وجود داشت، این سامانه وجود ندارد». 

علاوه براین کارشناسان این حوزه همواره تأکید دارند که 
مقابله با زلزله فقط به یک فعالیت یا ایجاد یک سامانه 
خلاصه نمی شود و مجموعه ای از فعالیت های پیش  از 
زلزلــه، هنگام وقوع و پیش از بــروز حادثه را می طلبد. 
زارع هم در این باره می گوید: «سامانه هشدار پیش هنگام 
زلزله یکی از روش های کاهش ریسک است و اگر ۱۰ نوع 
کار برای کاهش ریســک زلزله در شهر تهران باید انجام 
شــود، یکی از آنها این سامانه اســت و کارهای دیگری 
مانند تمرکززدایی از شــهر تهران، گسترش آموزش های 
عمومــی و همگانی زلزلــه، بهتر کــردن آیین نامه های 
موجود و... باید انجام شــود. اگر ده ها سامانه پیشرفته 
هشــدار در یک شهر نصب شود؛ اما این تمرکززدایی کم 
نشــود، چندان کمکی نخواهد کرد و در تهران سیاست  
همه شوراهای شــهر از هر جناحی در راستای افزایش 

این تمرکز بوده  است».
  کاهــش خســارات زلزله تــا یک پنجم با ســامانه 

هشدار صوتی؟
پــس از هر زلزله تهران، موضوع آمادگی این شــهر 
برای مقابله و راه های کاهش خسارات به سخنرانی های 
مسئولان و اخبار رسانه کشــیده می شود؛ اما با گذشت 
زمــان ایــن اخبار هــم معمــولا کاهش پیــدا می کند. 
زمین لرزه سال ۹۶ تهران هم یکی از این نقاط عطف بود 
که چند روز پس از وقوع آن رئیس شــورای شهر در یک 
برنامه تلویزیونی از تلاش برای ایجاد یک سیستم هشدار 
صوتی خبر داد. «محسن هاشــمی» در آن گفت و گوی 
سال ۹۶ با تأکید بر لزوم آمادگی برای هر زلزله احتمالی، 
از طرح اجرای سیســتمی صوتی خبــر داد که می تواند 
۱۰ تا ۱۵ ثانیه پیش از وقــوع زلزله و با تکان های اولیه، 

به مردم هشــدار دهد. او در توضیح این سیســتم گفته 
بود: «اکنون در دنیا می شود زلزله را تقریبا ۱۰ تا ۱۵ ثانیه 
قبــل از وقوع به مردم گزارش داد. قرار بوده اســت که 
در تهران سیســتمی اجرا شود که بر مبنای آن، در همه 
محله های تهران بوق هایی با صدای بلند نصب شود و 
زلزله را به مردم اطلاع دهد. تکان های اولیه زمین این را 
به صورت خودکار به سیســتم منتقل می کند و باید این 
سیســتم در تهران اجرا شود. اکنون صحبت از یك تا دو 
میلیون خســارت دیده می شود که با اجرای این سیستم، 
ایــن رقــم می تواند به یك چهــارم تــا یك پنجم تقلیل 
یابد». علاوه براین دی سال گذشــته هم رئیس سازمان 
پیشگیری و مدیریت بحران تهران در گفت و گو با «شرق» 
اطلاعات جدیدی درباره این ســامانه بیــان کرد. «رضا 
کرمی محمدی» درباره این سامانه هشدار پیش  از زلزله 
گفته بود: «سه مجموعه در زمینه دستگاه های زلزله نگار 
یا شــتاب نگار در تهران کار می کنند. یکی را ما داریم که 
الان ۲۲ شــتاب نگار داریم و ســال آینده هم اگر بودجه 
تخصیص داده شــود، خریداری خواهیم کــرد. این ۲۲ 
مورد الان خریداری و در حال نصب است. ۴۵ شتاب نگار 
را هم شــرکت گاز اســتان تهران نصب کــرده و تعداد 
دیگری هم دارند. ۱۰ مورد هم مرکز تحقیقات ساختمان 
مسکن نصب کرده که پنج، شش مورد دیگر هم نصب 
می کنند. در مجموع برای تهران نیاز به حدود ۱۵۰ تا ۲۰۰ 
شتاب نگار هست که الان حدود یک چهارم را داریم». او 
درباره کارکرد این شــتاب نگارها در پیش بینی زلزله هم 
گفته بــود: «تهران و اطراف آن پر از گســل اســت. اگر 
زلزله از متن تهران شــروع شود، ما هیچ هشدار سریعی 
نمی توانیم داشــته باشیم و امواج زلزله بلافاصله به ما 
می رســد؛ اما اگر زلزله در تهران رخ بدهد، ما می توانیم 
برای اطراف تهران هشــدار ســریع بدهیــم؛ چون آنها 
پشتیبان ما هستند و به این ترتیب می توانند سالم بمانند. 
اگر از خارج تهران گســلی فعال شــود و امواج زلزله از 
خارج تهران بیاید، شــتاب نگارهای ما در خارج از تهران 
هشدار سریع را خواهد داد. در این باره از چند سال پیش 
چهار شتاب نگار در شرق تهران نصب شده که قرار است 
این تعداد در نقاط دیگر و اطراف تهران هم پوشش داده 
شود. الان و بســته به فاصله  ای که گسل منشأ زلزله با 
تهران دارد، ممکن است این سامانه در حد ۱۵ تا ۲۰ ثانیه 
پیش از زلزله هشدار دهد». اگرچه مسئولان تأکید دارند 
که بهره برداری از این ســامانه می تواند خسارات جانی 
را تــا حد زیــادی کاهش دهد و کمــک  فراوانی هم به 
مدیریت بحران داشته باشد؛ اما به نظر می آید در عمل با 

سرعت کمی در راستای تحقق آن گام برمی دارند.

آخرین آمار کرونا؛ کاهش در کشور
 اوج گیرى در خوزستان

با  وجود تأکید چندین ساله مسئولان، تهران هنوز مجهز به سامانه هشدار  پیش هنگام زلزله نشده است

از هشدار صوتی زلزله تهران چه خبر؟
آرش نصراصفهانى . پژوهشگر اجتماعى
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